

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

Season's Greetings and a Peaceful New Year 2019

As the year of 2018 is coming to a close, we would like to express on behalf of the entire BICC staff our sincere thanks for your support and co-operation this year.

Conrad Schetter and Michael Dedek

Frohe Festtage und ein friedliches Neues Jahr 2019

Das BICC möchte sich für Ihr Interesse, Ihre Unterstützung und Zusammenarbeit im Jahr 2018 herzlich bedanken.

Conrad Schetter und Michael Dedek

ENGLISH

EVENTS

Lecture and discussion "The Berbers or Imazighen in the Maghreb", Bonn (11 December 2018)

BICC, the German Maghreb Association (DMaG)/ Bonn and the Center for Middle Eastern Studies / Politics of the Middle East of the University of Marburg hosted a lecture and discussion **"The Berbers or Imazighen in the Maghreb—Folklore or political factor?"**

Discussants were:

Professor Dr Rachid Ouaisa, Center for Middle Eastern Studies, Marburg (Introduction)

Karima Dirèche, Algeria, Research Director CNRS, Aix-Marseille

Mohamed Akrim, Frankfurt Committee to Support the Popular Movement in the Rif Area

Salah Ngab, journalist Libya, Düsseldorf

Carina Schlüsing, BICC (moderator)

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Brown Bag Lecture "Repatriated Refugees in Angola", Bonn (11 December 2018)

In the framework of the Brown Bag Lecture Series "Displacement and Development" Christoph Kohl, Georg-Eckert-Institute / Peace Research Institute Frankfurt (PRIF) held a talk, entitled "Repatriated refugees in Angola: A successfully completed chapter?"

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Panel discussion "Fragile States", Bonn (10 December 2018)

On 10 December, a panel discussion on "fragile states" took place in the context of the lecture series "The World in Transition". Panelists were BICC director for research Conrad Schetter, Thomas Brillisauer and Martha Gutierrez.

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Institutional Learning and Capacity-Development Workshop, Khartoum, Sudan (9–10 December 2018)

To enhance the institutional development of the SARCOM Secretariat, BICC and SARCOM conducted a workshop to analyze SARCOM's strengths and weaknesses and refine its Strategic Plan. A key objective of the workshop was to identify core areas of work through which SARCOM could support and complement existing arms control efforts in the region led by the African Union and RECSA. The workshop was attended by nine members of the SARCOM Secretariat including former Minister of the Interior, HE Hamid Mannan and the current SARCOM Executive Secretary General Mousa.

Contact: Nikhil Acharya at nikhil.acharya@bicc.de

Seminar "Europe in Peace and Justice", Berlin (6 December 2018)

From 3 to 7 December 2018, the German-Russian Forum and the Konrad Adenauer Foundation organized the seminar "Europe in peace and justice—ongoing joint task". On 6 December, Andreas Heinemann-Grüder spoke on "Societies compared: How close, or indeed how far are Russia and the West?"

[Further information](#) | Contact: Andreas Heinemann-Grüder at heinemann-grueder@bicc.de

Book presentation "Water, Climate Change and the Boomerang Effect. Unintentional Consequences for Resource Insecurity", Bonn (5 December 2018)

The Center for Development Research (ZEF), the United Nations University - Institute for Environment and Human Security (UNU-EHS), and BICC jointly organized a seminar series on Risk and Uncertainty for Sustainable Development in Bonn.

Speaker: **Professor Dr Larry Swatuk**, Director, School of Environment, Enterprise and Development (SEED), in the Faculty of Environment, University of Waterloo

Chair: **Lars Wirkus**, Senior Researcher at BICC

Discussant: **Nikita Shah**, co-author, Master of Global Governance, London

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Workshop on deradicalization and prevention, Bonn (4 December 2018)

On Tuesday, 4 December, the new BICC project on Prevention held its first workshop. Researchers and practitioners participated at a half-day event at BICC and discussed conceptual issues as well as the needs of practitioners working in the fields of deradicalization and prevention.

Contact: Tim Röing at tim.roeing@bicc.de

National Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Training, Khartoum, Sudan (2–6 December 2018)

In the framework of the Project on 'Capacity Development and Advice on SALW Control in Africa', BICC in partnership with the Regional Centre on Small Arms (RECSA) and the Sub-Regional Arms Control Mechanism (SARCOM) successfully conducted a five-day PSSM training course in Khartoum, Sudan, for 26 participants from the national security forces, including police and military personnel as well as members of the Joint Sudan-Chad Border Force. The training process included theoretical instruction in Arabic as well as a practical exercise in an armoury and munitions depot in Khartoum.

Contact: Nikhil Acharya at nikhil.acharya@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Mutschler, M. M. \(2018\). Rüstungsexportkontrolle durch den internationalen Waffenhandelsvertrag. *S+F Sicherheit und Frieden*, 36\(3\), 121-125.](#)

[Döring, M., Schinke, B., Klawitter, J., Far, S., & Komendantova, N. \(2018\). *Designing a conflict-sensitive and sustainable energy transition in the MENA region: Towards a multi-stakeholder dialogue on energy planning \(MENA SELECT Working Paper\)*. Bonn: BICC.](#)

[Grawert, E., & Mielke, K. \(2018, November\). *Coping with protracted displacement-How Afghans secure their livelihood in Afghanistan, Iran and Pakistan \(BICC Working Paper series No. 2/2018\)*. Bonn: BICC.](#)

PRESS RELEASES

21 December 2018

[Preisträgerin des Hessischen Friedenspreises in der Türkei zu Haftstrafe verurteilt](#) (in German)

18 December 2018

[New publication \ *Designing a conflict sensitive and sustainable energy transition in the MENA region*](#)

17 December 2018

[Arms Exports Report 2018 \ *Announced tightening of exports guidelines not in sight*](#)

14 December 2018

[New international research project TRAFIG \ *Creative solutions to the challenge of forced displacement*](#)

4 December 2018

[New publication \ "Coping with protracted displacement—How Afghans secure their livelihood in Afghanistan, Iran and Pakistan"](#)

BICC IN THE MEDIA

18 December 2018

Radio Lora: [Rüstungsexportbericht 2018](#). Interview with Max M. Mutschler (in German)

17 December 2018

Deutsche Welle: [Kirchen kritisieren Waffenexporte](#) (in German)

tagesschau.de: [Kirchen Kritisieren Rüstungsexporte](#) (in German)

zdf.de: Kirchen: [Berlin trägt zu „humanitärer Katastrophe“ bei](#) (in German)

BR: [Kirchen werfen Bundesregierung Bruch des Völkerrechts vor](#) (in German)

General-Anzeiger: [Kirchen kritisieren deutsche Waffenexporte](#) (in German)

Welt: Kirchen: [Bisherige Bilanz der „GroKo“ zu Rüstungsexportpolitik ist „ernüchternd“](#) (in German)

Neues Deutschland: [Kirchen verurteilen Waffenexporte](#) (in German)

RP-Online: [Kirchen kritisieren Rüstungsexporte](#) (in German)

RT Deutsch: [Deutsche Waffen morden mit: Kirchen prangern Rüstungsexporte an](#) (in German)

RT Deutsch (YouTube): [Katholischer Vorsitzender der GKKE: Bundesregierung fördert Bruch des Völkerrechts](#) (in German)

Vatican News: [Deutschland: Kirchen sehen bedenklichen Trend bei Waffengeschäft](#) (in German)

Kirche und Leben: [Waffenexporte: Kirchen kritisieren Deutschland](#) (in German)

evangelisch.de: [Kirchen kritisieren Rüstungsexport-Politik scharf](#) (in German)

katholisch.de: [Kirchen kritisieren deutsche Rüstungsexporte](#) (in German)

13 December 2018

Public Radio of Armenia: [GMI 2018: Armenia the most militarized country in Europe](#)

11 December 2018

General-Anzeiger: [Klinik-Gelände an Adenauerallee soll Campus werden](#) (in German)

5 December 2018

Deutsche Welle: [Deutschland und Saudi-Arabien: Waffen für den „strategischen Partner“](#) (in German)

4 December 2018

News.am: GMI 2018: [Armenia is among world's ten most militarized countries](#)

Public Radio of Armenia: [GMI 2018: Armenia the most militarized country in Europe](#)

3 December 2018

PanArmenian: [Armenia named world's third most militarized country in new report](#)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Vortrag und Diskussion „Die Berber oder Imazighen im Maghreb“, Bonn (11. Dezember 2018)

BICC, die Deutsch-Maghrebinische Gesellschaft (DMaG)/Bonn und das Zentrum für Nah- und Mittelost-Studien/Politik des Nahen und Mittleren Ostens der Universität Marburg luden herzlich ein zu Vortrag und Diskussion „**Die Berber oder Imazighen im Maghreb – Folklore oder politischer Faktor?**“

Es diskutierten:

Prof. Dr. Rachid Ouaisa, Zentrum für Nah- und Mittelost-Studien, Marburg (Einführung)

Karima Dirèche, Algerien, Forschungsdirektorin CNRS, Aix-Marseille

Mohamed Akrim, Frankfurter Komitee zur Unterstützung der Volksbewegung im Rifgebiet

Salah Ngab, Journalist Libyen, Düsseldorf

Carina Schlüsing, BICC (Moderation)

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Brown Bag Lecture „Repatrierte Flüchtlinge in Angola“, Bonn (11. Dezember 2018)

Im Rahmen der Brown Bag Lecture Reihe “Displacement and Development” hielt Christoph Kohl, Georg-Eckert-Institut / Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK), einen Vortrag mit dem Titel „Repatrierte Flüchtlinge in Angola: Ein erfolgreich abgeschlossenes Kapitel?“

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Podiumsdiskussion „Fragile Staaten“, Bonn (10. Dezember 2018)

Am 10. Dezember fand im Rahmen der Ringvorlesung „Die Welt im Wandel“ eine Podiumsdiskussion zum Thema „Fragile Staaten“ statt. Auf dem Podium saßen neben Conrad Schetter außerdem Thomas Brillisauer und Martha Gutierrez.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Workshop zu institutionellem Lernen und Kapazitätsentwicklung, Khartoum, Sudan (9.-10. Dezember 2018)

Zur Verbesserung der institutionellen Entwicklung des subregionalen Rüstungskontrollmechanismus SARCOM führte dessen Sekretariat gemeinsam mit BICC einen Workshop durch, um die Stärken und Schwächen des Kontrollmechanismus zu analysieren und seinen Strategieplan zu verfeinern. Ein Hauptziel des Workshops bestand darin, Kernbereiche der Arbeit zu identifizieren, durch die SARCOM die bestehenden regionalen Rüstungskontrollbemühungen der Afrikanischen Union und RECSA (Regional Centre on Small Arms in the Great Lakes Region, the Horn of Africa and Bordering States) unterstützen und ergänzen kann. An dem Workshop nahmen neun Mitglieder des SARCOM-Sekretariats teil, darunter der ehemalige Innenminister SE Hamid Mannan und der derzeitige SARCOM-Generalsekretär Mousa.

Kontakt: Nikhil Acharya unter nikhil.acharya@bicc.de

Tagung „Europa in Frieden und Gerechtigkeit“, Berlin (6. Dezember 2018)

Vom 3. bis 7. Dezember 2018 organisierten das Deutsch-Russische Forum und die Konrad Adenauer Stiftung die Tagung „Europa in Frieden und Gerechtigkeit – bleibende gemeinsame Aufgabe“. Andreas Heinemann-Grüder hielt am 6. Dezember einen Vortrag zum Thema „Gesellschaften im Vergleich: Wie nah oder fern sind sich Russland und der Westen?“

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter heinemann-grueder@bicc.de

Buchpräsentation "Water, Climate Change and the Boomerang Effect. Unintentional Consequences for Resource Insecurity", Bonn (5. Dezember 2018)

Das Zentrum für Entwicklungsforschung (ZEF), das Universitätsinstitut der Vereinten Nationen für Umwelt und menschliche Sicherheit (UNU-EHS) und das Internationale Konversionszentrum Bonn (BICC) veranstalteten gemeinsam eine Seminarreihe zum Thema „Risiko und Unsicherheit für nachhaltige Entwicklung“ in Bonn.

Referent: **Prof. Dr. Larry Swatuk**, Direktor School of Environment, Enterprise and Development (SEED), an der Fakultät für Umwelt der Universität Waterloo, Kanada

Diskussionsleitung: **Lars Wirkus**, Senior Researcher am BICC

Diskutant: **Nikita Shah**, Co-Autor, Master of Global Governance, London

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Workshop zu Deradikalisierung und Prävention, Bonn (4. Dezember 2018)

Am Dienstag, den 4. Dezember, hielt das BICC einen ersten Workshop zu seinem Deradikalisierungs- und Präventionsprojekt in NRW ab. Eingeladen waren Forscher und Praktiker, um konzeptionelle Fragen sowie die Anforderungen der praktischen Arbeit in diesem Bereich zu diskutieren.

Kontakt: Tim Röing unter tim.roeing@bicc.de

Nationales Training zu physischer Sicherheit und Lagerverwaltung von Kleinwaffen (PSSM), Khartoum, Sudan (2.-6. Dezember 2018)

Im Rahmen des Projekts "Kapazitätenaufbau und Beratung zur Kleinwaffenkontrolle in Afrika" führte das BICC gemeinsam mit RECSA (Regionales Zentrum für Kleinwaffenkontrolle) und dem subregionalen Rüstungskontrollmechanismus SARCOM einen fünftägigen PSSM-Schulungskurs in Khartoum, Sudan, durch. Die 26 Teilnehmer gehörten nationalen Sicherheitskräften an, darunter Polizei- und Militärangehörige sowie Mitglieder der Gemeinsamen Grenztruppe Sudan-Tschad. Das Trainingsprozess beinhaltete theoretischen Unterricht auf Arabisch sowie eine praktische Übung in einem Rüstungs- und Munitionsdepot in Khartoum.

Kontakt: Nikhil Acharya unter nikhil.acharya@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Mutschler, M. M. \(2018\). Rüstungsexportkontrolle durch den internationalen Waffenhandelsvertrag. *S+F Sicherheit und Frieden*, 36\(3\), 121-125.](#)

[Döring, M., Schinke, B., Klawitter, J., Far, S., & Komendantova, N. \(2018\). *Designing a conflict-sensitive and sustainable energy transition in the MENA region: Towards a multi-stakeholder dialogue on energy planning \(MENA SELECT Working Paper\)*. Bonn: BICC.](#)

[Grawert, E., & Mielke, K. \(2018, November\). *Coping with protracted displacement-How Afghans secure their livelihood in Afghanistan, Iran and Pakistan* \(BICC Working Paper series No. 2/2018\). Bonn: BICC.](#)

[Mutschler, Max M. & Bales, M. \(2018, November\). *Global Militarization Index 2018*. Bonn: BICC.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

21. Dezember 2018

[Preisträgerin des Hessischen Friedenspreises in der Türkei zu Haftstrafe verurteilt](#)

18. Dezember 2018

[New publication \ *Designing a conflict sensitive and sustainable energy transition in the MENA region* \(in English\)](#)

17. Dezember 2018

[Rüstungsexportbericht 2018 \ *Angekündigte Verschärfung der Exportrichtlinien nicht in Sicht*](#)

14. Dezember 2018

[Neues internationales Forschungsprojekt TRAFIG \ *Kreative Lösungen für die Herausforderungen durch Flucht und Vertreibung*](#)

4. Dezember 2018

[New publication \ *“Coping with protracted displacement—How Afghans secure their livelihood in Afghanistan, Iran and Pakistan”* \(in English\)](#)

BICC IN DEN MEDIEN

18. Dezember 2018

Radio Lora: [Rüstungsexportbericht 2018](#). Interview with Max M. Mutschler

17. Dezember 2018

Deutsche Welle: [Kirchen kritisieren Waffenexporte](#)

tagesschau.de: [Kirchen kritisieren Rüstungsexporte](#)

zdf.de: Kirchen: [Berlin trägt zu „humanitärer Katastrophe“ bei](#)

BR: [Kirchen werfen Bundesregierung Bruch des Völkerrechts vor](#)

General-Anzeiger: [Kirchen kritisieren deutsche Waffenexporte](#)

Welt: Kirchen: [Bisherige Bilanz der „GroKo“ zu Rüstungsexportpolitik ist „ernüchternd“](#)

Neues Deutschland: [Kirchen verurteilen Waffenexporte](#)

RP-Online: [Kirchen kritisieren Rüstungsexporte](#)

RT Deutsch: [Deutsche Waffen morden mit: Kirchen prangern Rüstungsexporte an](#)

RT Deutsch (YouTube): [Katholischer Vorsitzender der GKKE: Bundesregierung fördert Bruch des Völkerrechts](#)

Vatican News: [Deutschland: Kirchen sehen bedenklichen Trend bei Waffengeschäft](#)

Kirche und Leben: [Waffenexporte: Kirchen kritisieren Deutschland](#)

evangelisch.de: [Kirchen kritisieren Rüstungsexport-Politik scharf](#)

katholisch.de: [Kirchen kritisieren deutsche Rüstungsexporte](#)

13. Dezember 2018

Public Radio of Armenia: [GMI 2018: Armenia the most militarized country in Europe](#) (in English)

11. Dezember 2018

General-Anzeiger: [Klinik-Gelände an Adenauerallee soll Campus werden](#)

5. Dezember 2018

Deutsche Welle: [Deutschland und Saudi-Arabien: Waffen für den „strategischen Partner“](#)

4. Dezember 2018

News.am: GMI 2018: [Armenia is among world's ten most militarized countries](#) (in English)

Public Radio of Armenia: [GMI 2018: Armenia the most militarized country in Europe](#) (in English)

3. Dezember 2018

PanArmenian: [Armenia named world's third most militarized country in new report](#) (in English)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.
The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de